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SELECŢIA ŞI PUBLICUL 
Intre 1 3  şi 20 octombrie, Teatrul d e  Stat din Arad a găzduit a 

doua ed iţ ie  a Fest i va l u l u i  de Teatru C las ic .  Ob iect ivele 
festivalului, arăta Ovidiu Cornea, directorul executiv, au fost trei. 
În prim u l  rân d ,  să-şi g ăsească un p rofi l  d i st inct ,  fără să 
"dubleze" vreo ofertă din florilegiul de festivaluri din România; în 
al do i lea ,  să se lege de specif icu l  Arad u l u i ,  ad ică  de 
temperamentul acestui oraş, de oamenii săi de cultură, oferindu
le un dar, cu alte cuvinte, şansa de a vedea câteva dintre cele 
mai reprezentative producţii ale ultimelor două stagiuni ;  în al 
treilea rând (care-i conferă şi originalitatea), să se transforme 
într-un târg internaţional de teatru prin invitarea unor impresari şi 
directori de festivaluri din lume, care să ia contact cu teatrele 
româneşti în vederea unor eventuale achiziţii de spectacole. Una 
d intre montări le d in  festival f i ind deja invitată la o reuniune 
internaţională, organizatorii consideră că au câştigat un punct 
important. 

Directorul artistic şi totodată selecţionerul festivalului, Victor 
Parhon, mărturisea că a urmărit să ofere atât publicului cât şi 
invitaţilor străini o imagine cât mai apropiată de adevăr a realei 
diversităţi de mijloace scenice folosite în montarea repertoriului 
clasic. 

Este şi unul dintre motivele pentru care festivalul a renunţat 
în mod programatic la aspectul festivist al premii lor: "N-o să 
venim noi acuma să facem ordine în teatrul românesc!" (Ovidiu 
Cornea). Critica a apreciat această opţiune, atâta vreme cât, în 
abundenţa festivalieră din România, reuniunea de la Arad este 
competitivă prin însăşi selecţia propusă. De altfel, spectacolele 
se "întrecuseră" deja în alte festivaluri, multe dintre ele obţinând 
acolo pre m i i ,  astfel încât decernarea unor dist incţi i  s-ar fi 
dovedit, în acest caz, redundantă. Profesoara I leana Berlogea 
menţiona - în colocviu l  ce 1-a avut ca moderator pe crit icul 
Valentin Si lvestru - că festivalul  de la Arad este important 
datorită programului său estetic de valoare. În plus, pentru că "e 
prezentă toată harta ţări i" .  

De altfel, iată spectacolele participante: Omul care a văzut 
moartea (reg i a: M i h ai Mano lescu ,  Teatru l  Naţ iona l  d i n  

Bucureşti), Revizorul  (regia: M ircea Corniştean u ,  Teatrul 
"Nottara"), Phaedra (regia: Si lviu Purcărete, Teatrul Naţional d in 
Craiova), Woyzeck (regia: Tompa Gâbor, Teatrul "Bulandra"), 
Săptămâna luminată (regia: Mihai Măniuţiu, Teatrul Naţional 
din Cluj), Mireasa mută (regia: Alexandru Tocilescu, Teatrul de 
Comedie), premiera Măsură pentru măsură (regia: Ştefan 
lordănescu, Teatrul de Stat din Arad) şi Penthesileea (regia: 
Cătălina Buzoianu, Teatrul Dramatic din Constanţa). Aşadar, pe 
lângă textele cărora timpul le-a validat valoarea, festivalul s-a 
întrecut şi în a reu n i  regizori d i ntre cei mai b ine cotaţ i .  De 
asemenea, în afara producţi i lor deja consacrate, festivalul a 
adus, cum se vede, şi unele foarte recente: alături de premiera 
teatrului arădean, Penthesileea, care apăruse de foarte puţină 
vreme, şi Omul care a văzut moartea, reprezentaţia de la 
Arad având loc cu câteva zile înainte de premiera oficială de la 
Bucureşti. 

Omul care a văzut moartea s-a j ucat în deschiderea 
festiva lu lu i ,  pe 1 3  octombrie, în p l ină campanie electorală, 
dovedindu-se un foarte bun început, în aceeaşi măsură incitant 
şi relaxant pentru spectatori. De altfel, la satisfacerea acestora 
s-au şi gândit organizatorii când au invitat montarea în discuţie, 
Mireasa mută sau Revizorul. Dintre toate, doar Revizorul, 
j ucată într-un ritm excesiv de lent, nu a reuşit să se ridice la 
înă lţ imea aşteptări lor p u b l i c u l u i ,  un p u b l i c  de o fact ură 
deosebită, pe de o parte foarte educat, pe de alta foarte cald. 
De altfe l ,  invitaţii străin i  s-au arătat invidioşi pentru publ icul 
românesc - nepoluat încă de subcultură şi răbdător chiar faţă de 
o simbolistică mai complicată. 

Unul  d intre spectacolele foarte gustate a fost Woyzeck, 
evoluţia lui Mihai Constantin ,  a Oanei Pellea sau a lui Cornel 
Scripcaru fiind îndelung aplaudate. Dar nu numai "recitalurile" 
individuale au convins, ci şi momentele de ansamblu, după cum 
stilistica reprezentaţiei cu Phaedra, subtilităţile imagistice sau 
revolta neputincioasă şi emoţionantă a lui Tezeu (Il ie Gheorghe) 
nu aveau cum să nu captiveze asistenţa. 

Cele mai îndelungate aplauze le-a stârnit însă 
spectacolu l  Săptămâna luminată al Teatru l u i  
Naţ ional  d i n  C l u j .  Fără s ă  fi  câşt igat vreod ată 
aprecierea oficială a vreunui  juriu la festivalurile la 
care a participat (cum, cu o umbră de amărăciune, 
îşi amintea Melania Ursu), Săptămâna luminată, 
j ucată cu o excepţională i ntensitate la Arad ,  a 
înmărmurit l iteralmente publ icul .  De altfe l ,  J ussi 
H e l m i n e n ,  u n u l  d i ntre d i rector i i  Fest iva l u l u i  
Internaţional de Teatru d e  l a  Tampere, s-a grăbit să 
invite spectacolul în Finlanda. 

În penult ima zi a festival u l u i  s-a desfăşurat 
colocv iu l  cu tema "P iesa clasică în spectacolu l  
modern".  Tema iniţială a fost însă mai puţin prezentă 
în dezbatere, ponderea având-o discuţiile legate de 
m etodolog ia  selecţi e i .  S-a vorbit  m u lt despre 
avantajele şi dezavantajele selecţlonerului unic. 
Matyas lren, directoarea fest ival u l ui d e  la 

Zsâmbecki, a arătat că această dispută există şi în � 
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Ungaria; la festivalul pe care îl organizează au fost încercate mai 
multe formule: mai întâi, cea a comitetului de selecţie, apoi cea a 
selecţionerului unic. Dar, cum acesta a fost bănuit de orgolii şi 
interese mărunte, au fost invitate pentru selecţie personalităţi din 
afara lumi i  teatrale: u n  regizor de fi lm ,  un artist plastic etc. 
Contestaţ i i le  însă au devenit şi mai n umeroase, aşa că s-a 
revenit la selecţia operată de un critic dramatic . . .  

După atâtea aplauze, după laudele primite pentru selecţie, 
l-am întrebat pe directorul artistic care ar fi totuşi nemulţumirile 
legate de festival. Victor Parhon: " lnsuficienta mediatizare. În 
plus, faptul că suntem încă obl igaţi să suportăm o prea mare 
doză de im provizaţie în tot ce facem. Personal ,  dacă voi fi 
director artistic şi la a treia ediţie, pot să stabilesc repertoriul 
pentru festivalul din octombrie '97 încă din octombrie '96, ceea 
ce ne-ar permite să elaborăm un caiet-program de ţinută, pe 
care să-I trimitem dinainte invitaţilor străini, conform unei practici 
internaţionale a lumi i  civi l izate în care dorim să intrăm . Dar 
degeaba fac eu programu l  cu un an înai nte, dacă bugetul 
Consiliului judeţean şi municipal şi al Ministerului Culturii vor 
deveni operante de-abia la vară". 

O a l tă  problemă la care s-au refer i t  organ izator i i  ş i  
majoritatea invitaţi lor a fost aceea a măririi n u măru lu i  de 
reprezentaţii a le  aceluiaşi spectacol. Este păcat ca oamenii să 
vină să vadă Teatrul Naţional d in Craiova, de exemplu, să fie cât 

pe-aci să spargă geamurile şi să nu poată intra in sală, orice 

sumă ar oferi pe bilet. 
Selectăm în continuare părerile câtorva dintre invitaţii străini. 

Jussi Helminen (Finlanda): "Sunt fericit că mă aflu aici. am fost 
primit extraordinar. Aş avea o sugest ie: dacă de acum încolo 

intenţionaţi să invitaţi mal m ulţi străini, ar trebui să le oferiţi 

două-trei spectacole pe zi. Şi pentru public ar fi mai bine, înţeleg 
că a fost cerere mare de bilete. Aşa că spectacolul de seară s-ar 
putea dubla cu unul în timpul zilei sau noaptea târziu. O altă idee 
ar fi să aveţi o conferinţă de presă sau o dezbatere între 
profesionişti despre spectacolul din seara precedentă sau pe 
marginea unei teme anume, de exemplu ce e real ismul ,  sau 
absurdul ,  sau postmodernismul". 

Harding "Pete" Lemay (S.U.A.): "Nu am văzut decât două 
spectacole, Revizorul şi Phaedra, pe care o văd a treia oară. 
Mi-ar fi plăcut să fiu la toate spectacolele, pentru că nu am avut 
niciodată ocazia să văd Woyzeck sau Mireasa mută. Noi nu 
facem asemenea lucruri, ş i  pentru că nu avem asemenea public. 
Publicul dumneavoastră e minunat, e receptiv, participă . . .  " . 

Tom Ferriter (S.U .A.): "Sunt foarte curios să văd cum va 
evolua acest festival, pentru că el alătură texte eclectice, dar 
pline de consistenţă: Woyzec k, Phaedra, Shakespeare. Pare 
să fie organizat nu după un criteriu anume, ci mai degrabă după 
ceea ce se întâmplă în ţară. Cred că va fi un mare succes, mai 
ales că le oferă oamenilor de teatru ocazia să discute, să vadă 
ce anume au mai făcut ceilalţi. Cred că pentru teatru e foarte 
important ca artiştii să schimbe idei; de aici se naşte noutatea. 
Îmi place şi că spectacolele sunt moderne, că nu su nteţi 
interesaţi de o manieră care aparţ ine trecutului .  Pentru că, 
uneori, temele vechi sunt foarte greu de reprezentat". 

Ultima orA: cea de a treia ediţie a Festivalului de Teatru 
Clasic de la Arad se va desfăşura între 12 şi 19 octombrie 1997 
şi v:;� fi deschisii de spectacolul Antigona tie Sofocle, în regiR lui 
M ihai Măniuţ iu, producţ ie a Teatrul u i  Tineretului d in  Piatra

Neamţ. 
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